

# مكملات المقاصد الشرعية وتطبيقاتها المعاصرة

اسم الطالب

أحمد بن محمد بن حسين رفيع

اسم المشرف

د. محمد بن إسماعيل زين

مكملات المقاصد الشرعية هي: الأمور التي تخدم المقاصد الشرعية وتقويها وتحسنها، كالأسباب، والشروط، وسدّ الذرائع، وفتحها.

وتظهر أهمية المكملات في تأثيرها الكبير على وجود المقاصد الشرعية تامةً وكاملةً؛ وتحقيقها الاعتدال في الفتاوى؛ بحيث يحصل بها التمييز بين ما هو مقصودٌ، وما هو تكملةٌ، وما هو تكملةٌ للتكملة.

ويهدف البحث إلى تأصيل مكملات المقاصد الشرعية من حيث: تعريفها، وخصائصها، وأقسامها، وبيان جهود الأصوليين في دراستها، وبيانها في الكتاب والسنة وفقه الصحابة، وعلاقتها بالمقاصد من حيث: أثرها عليها وتأثرها بها، وشرط اعتبارها، والعلاقة بينها وبين المقاصد من حيث الحكم، والترجيح بينها عند التعارض، وبيان التطبيقات الفقهية المعاصرة عليها.

وتبيّن من خلال البحث أنّ مكملات المقاصد الشرعية لا تستقلّ بنفسها، بل هي تابعةٌ للمقاصد؛ إما سابقةٌ لها، أو مقارنةً، أو لاحقةً، وأنها تسدّ النقص الطارئ على المقاصد، وأنّ فقدها لا يخلّ بأصول المقاصد، بل يجعلها على غير صفة التمام.

# مكملات المقاصد الشرعية وتطبيقاتها المعاصرة

اسم الطالب

أحمد بن محمد بن حسين رفيع

اسم المشرف

د. محمد بن إسماعيل زين

The complements of the legitimate purposes are: things that serve the legitimate purposes and strengthen and improve them, such as the reasons, conditions, and cut off the pretexts, and open them.

The importance of complements is shown to be significant in their impact on the existence of legitimate purposes in a complete and full manner. And because they achieve moderation in fatwas. So, get the distinction between what is intended and what is a complement, and what is a complement to the complement.

The research aims to rooting the complements of the legitimate purposes, in terms of its definition, properties, sections, and showing the efforts of the jurists in its study and illustrate them from the Quran and Sunnah and jurisprudence of Sahaba. And the relationship of complements to the purposes in terms of their impact on them and affected by them. And in terms of the condition of consideration, and its judgment, and weighting between them when they conflict, and explain their contemporary jurisprudence applications.

The research shows that the complements of the legitimate purposes are not independent, but it belongs to the purposes, either before them, concurrent, or subsequent. It fills the emergency shortage on the purposes. The loss of the complements of the legitimate purposes does not damage the origins of the purposes but makes them incomplete.